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حجت الاسلام محسنی اژه ای
بر اصلاح هرچه سریع تر سیستم های فسادزا 

تأکید داریم
میزان: اقدامات اخیر در مقابله و مبارزه با فســاد، از نظر اثرگــذاری و ارزش ریالی، ده ها برابر 
از پرونده های ســابق، مهم تر و بیشــتر بوده است.حجت الاســلام محســنی اژه ای در جلسه 
شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به مهم ترین رویکرد های قوه قضائیه در 
دوره تحــول و تعالی گفت: مــا در دوره تحول و تعالی قوه قضائیه، حرکت با برنامه، تمرکز بر 
روی اولویت ها، بهره گیری از ظرفیت ســایر بخش ها و همچنین پرهیز و اجتناب از آسیب هایی 
را که در گذشــته وجود داشته است، در دستور کار قرار داده ایم. رئیس قوه قضائیه تأکید کرد: 
دســتگاه قضا مصمم تر از هر زمان در مبارزه با فســاد و تبعیض است؛ اما این مبارزه با برنامه، 
برخورد عالمانه و حرفه ای و همچنین با تمرکز در ازبین بردن زمینه های فســاد در سیســتم و 
در بین کارگزاران حکومت همراه اســت. رئیس عدلیه با بیان اینکه بنای دســتگاه قضا، مبارزه 
قانونی با تبعیض و فســاد در جامعه و برخورد بازدارنده با مفسدان دانه درشت است، تصریح 
کرد: اعتقاد من این است که هم زمان با برخورد با مفسد ما باید با سرچشمه های فساد مبارزه 
کنیــم و زمینه های اصلی آن را از بین ببریم؛ همچنین باید به نحوی با فســاد مبارزه کنیم که 
جرئت و جســارت مدیران و مســئولان را از آنها نگیریم و موجب فرار سرمایه از کشور نشویم. 
تمام تلاش ما این اســت که در عین مبارزه قاطعانه با فساد، به  نحوی عمل کنیم که لطمه ای 
به امنیت سرمایه گذاری در کشور وارد نشود. رئیس دستگاه قضا افزود: در برخورد با مفسد، به 
مقدار ممکن باید تلاش شود به خانواده او لطمه زیادی وارد نشود و نیز باید در شرایط کنونی در 
نحوه تعقیب متهم و مجازات مجرم، کمترین لطمه ای به اشتغال کارگر وارد نشود. همچنین 
در مبارزه با فســاد نباید به گونه ای مسائل منعکس شــود که مورد سوءاستفاده دشمنان قرار 
گیرند. رئیس عدلیه ادامه داد: اقدامات اخیر در مقابله و مبارزه با فســاد، از لحاظ عدد پرونده 
زیاد نبوده؛ ولی از نظر اثرگذاری و ارزش ریالی، ده ها برابر از پرونده های ســابق، مهم تر و بیشتر 
بوده اســت. بار ها تأکید کرده ام که باید قرارداد های دولتی، معتبرترین قرارداد ها باشــند؛ یکی 
از مشــکلات امروز در واگذاری اموال دولتی، نبــود خریدار به لحاظ متزلزل بودن واگذاری های 
قبل اســت. حجت الاسلام محســنی اژه ای با بیان اینکه دســتگاه قضا در برخورد با فساد، بر 
انســداد گلوگاه ها و زمینه های اصلی و سرچشمه فساد متمرکز است، گفت: در جریان یکی از 
بازدید هایی که از بنادر و گمرکات کشــور داشتم، مشاهده کردم که این وضع می تواند به مثابه 
نقشــه فساد باشــد یا موجب تضییع اموال عمومی و مردم شــود و یک حکم قضائی درباره 
جلوگیری از تضییع بیت المال در این زمینه می تواند برابر با رســیدگی به بیش از ده ها پرونده 
فســاد باشــد. محســنی اژه ای تصریح کرد: ما در عدلیه، بر اصلاح هرچه سریع تر سیستم های 
فسادزا تأکید داریم. محســنی اژه ای با اشاره به هم افزایی و تعامل مثبت دولت و قوه قضائیه 
برای بستن و انسداد گلوگاه های فساد در کشور، گفت: سازمان بازرسی کل کشور بنا بر مأموریتی 
که به  صورت ویژه به آن ابلاغ کردیم، اقدام به شناســایی بیش از ۲۰۰ گلوگاه و زمینه فسادزا و 
اعلام این موارد به دولت کرده و دولت نیز مجدانه در پی اصلاح وضع ناظر بر این امر اســت 

و همراهی، همکاری و هم آوایی مطلوبی در این زمینه بین قوه قضائیه و دولت وجود دارد.

سخنگوی قوه قضائیه:
مهدی هاشمی پس از گذراندن 

۷ سال حبس آزاد شده است
ســخنگوی قوه قضائیه یادآوری کرد که مهدی هاشمی پس از گذراندن هفت سال حبس 
از زندان آزاد شده است. مســعود ستایشی درباره پرونده مهدی هاشمی که سال گذشته خبر 
آزادی او منتشــر شده اســت، گفت: مهدی هاشمی ۱۰ سال حبس داشت که هفت سال آن را 
گذراند و مضافا محکومیت شلاق و محکومیت جزای نقدی هم داشت که همه اجرا شد. وی 
افزود: وکیل ایشــان هم گفته بود که در مورد سه سال از محکومیتی که داشته می توانسته از 
تسهیلات ارفاقی تحت عنوان آزادی مشروط بهره مند شود و با استفاده از آزادی مشروط و پس 
از گذراندن هفت سال حبس از زندان آزاد شد. او در پاسخ به این پرسش که این تسهیلات برای 
همه قابل دسترس است، گفت: بله رمز موفقیت قوه قضائیه این است که مقررات قانونی بین 

آحاد جامعه یکسان بوده و قانون برای همه یکسان است .

 مصوبه مجلس برای «واردات خودروی کارکرده» با سیاست های کلی 
مغایر نیست

موافقت مجمع با واردات خودروهای کارکرده
 بالاخره بعد از کش وقوس بســیار و مخالفت برخی اعضای مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام به واردات خودرو، هیئت عالی نظارت مجمع تشــخیص، مصوبــه مجلس در مورد 
«واردات خودروی کارکرده» را مغایر سیاســت های کلی ندانســت. هیئــت عالی نظارت بر 
حســن اجرای سیاست های کلی نظام، در اولین دستور جلسه فوق العاده دیروز خود، لایحه 
دوفوریتی و مصوبه مجلس در خصوص «الحاق موادی به قانون ساماندهی صنعت خودرو» 
از نظر عدم مغایرت با سیاســت های کلی نظام را بررســی کرد. کمیسیون نظارت دبیرخانه 
مجمع به این الحاقیه که مربوط به واردات خودروهای کارکرده است، چند مغایرت و ابهام 
از جمله مغایرت با جزء ۷ و ۳ ماده ۹ سیاســت های کلی قانون گذاری، بند یک سیاست های 
کلی اقتصاد مقاومتی و بند ۷ سیاست های کلی تولید ملی و بند ۲ سیاست های کلی برنامه 
هفتم را تشــخیص داده و گزارش کرده بود. پس از این گزارش، اعضای هیئت عالی نظارت 
وارد بحث و تبادل نظر شدند. آیت االله آملی لاریجانی با اشاره به برخی استدلال های اعضای 
هیئت عالی نظارت و مجمع در موضوع رســیدگی به موضوع واردات خودرو گفت: با توجه 
به موافقت کلی مجمع تشخیص مصلحت با واردات خودرو و نیز آمارهای موجود از میزان 
نیاز به خودرو، کســری بازار خــودرو حتی با واردات تأمین نمی شــود. واردات موجب ایراد 
لطمه به تولید داخلی نمی شــود. از ســوی دیگر، تعیین اولویت تأمیــن ارز با دولت و بانک 
مرکزی است. این مصوبه نکته جدیدی ندارد و مغایر سیاست های کلی نیست. رئیس مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام افزود: قرار نیست همه کســری نیاز داخل از محل واردات تأمین 
شــود. همان گونه که در مورد واردات دارو و تجهیزات پزشــکی، اختیار به دولت داده شده 
است، در مورد خودرو هم می توان اختیار را به دولت داد. مجمع درخصوص واردات خودرو 
نظر مساعد داد، در این مورد هم می تواند موافقت کند. در این جلسه برخی از اعضای هیئت 
عالی نظارت بر مغایرت این مصوبه با برخی از سیاســت های کلــی تأکید کرده و به تبعات 
ارزی و مشــکلات فنی و خدمات پس از فروش خودروهای وارداتی کارکرده اشــاره کردند. 
در ادامه جلســه و پس از بیان نظرات برخی از اعضای هیئت عالــی نظارت، ذوالقدر، دبیر 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام با تأکید بر مجازبودن دولت بــرای واردات خودرو افزود: 
نیاز به لایحه ای برای واردات خودروی کارکرده نبود. غیر از ابهام مربوط به «انتقال فناوری» 
سایر ایراد های کمیسیون نظارت دبیرخانه وارد نیست. اکنون دو میلیون متقاضی در سامانه 
خرید خودرو ثبت نام کرده اند و از آن سو ۲۵ درصد تولیدات داخلی به جایگزینی خودروهای 
فرسوده و ۵۰ درصد آن به طرح جوانسازی جمعیت تعلق می گیرد. مضاف بر اینکه در این 
مصوبه، ضوابط منطقی و دقیقی برای تأمین ارز، ملاحظات فنی، زیســت محیطی و شــرایط 
واردکنندگان خودروی کارکرده ذکر شــده است. در نهایت پس از بحث و تبادل نظر اعضای 
هیئت عالی نظارت بر حســن اجرای سیاست های کلی نظام، واردات خودروهای کارکرده را 

مغایر سیاست های کلی ندانستند.

در هوای بی چگونگی
 حضور هزاران مشتاق موسیقی سنتی ظرفیت بی بدیلی است که استفاده هنرمندانه از آن 
می تواند در گسترش موسیقی ایرانی اثر پایداری در پی داشته باشد. در برنامه اخیر پورناظری و 
قمصری چند هزار هم وطن مشتاق با حضور در این برنامه به یاری موسیقی ایرانی برخاستند. 
در هوای بی چگونگی گزیده شــعری از بایزید بســطامی اســت که در حال و هوای این روزها 

می گوید «و سخنی به از بی سخنی نشنیدم. ساکن سرای سکوت شدم».

ادامـه از صـفحـه اول

وحیده کریمی: سال انتخابات اســت و برخوردهای سیاسی 
چهره های شــاخص جریان های مختلف هم امری معمول، 
اما جریان سیاســی اصولگرا مدتی است به دلیل نگرانی از 
مشــارکت پایین مردم، تصمیم گرفتــه جریان اصلاح طلب 
را هم وارد بــازی کند البته نه به عنــوان رقیب که در ظاهر 
به عنوان بازارگرم کن انتخابات مجلس دوازدهم و ســخنان 

اخیر محمدرضا باهنر هم گواهی است بر این مدعا.
در تجربــه دو انتخابات گذشــته یعنــی مجلس یازدهم 
و ریاســت جمهوری ســیزدهم بــا ردصلاحیــت نامزدهای 
اصلاح طلــب فضا بــرای رقابت درون جناحــی اصولگرایان 
فراهم شــد و در انتها هم انتخاباتی که رنگ و بوی یک ائتلاف 
را داشت، منجر به پیروزی با مشارکت نه چندان بالا شد. البته 
گویا تکرار آن شرایط، امروز جزء آرزوهای جریان اصولگراست، 
زیــرا عملکرد نه چندان قابل دفاع مدیریت یکدست شــده این 
جریان در حاکمیت اجرائی و قانون گذاری نشان داده توانایی 
اقنــاع افکار عمومی برای بازگشــت بــه صندوق های رأی را 
نــدارد. ازاین رو حضور جریان رقیب می تواند شــرایط را برای 
رقابتی شدن به امید آشــتی مردم با صندوق های رأی فراهم 
کند، هرچند عوامل بســیاری سبب ریزش افکار عمومی شده 
و حتی حضور چهره های شــاخص اصلاح طلبان هم ظاهرا 
و به تنهایی نمی تواند ورق مشــارکت در انتخابات را برگرداند. 
بماند که بخشــی از جریان اصولگرایــان هم در این بین فقط 
در نتیجه مشــارکت حداقلی توانستند به راحتی وارد مجلس 
شوند و تلاش دارند شرایط انتخاباتی در فضای کنونی و حذف 
مهره های احتمالی اصلاح طلبان را به طور جدی پیگیری کنند 
و حتی مانع هر نوع ائتلافی میان معتدلین جریان اصولگرایی 

شود.
برای جلب مشارکت نظارت استصوابی نوعی گزینش قبل 

از رأی مردم است
این در حالی اســت که عضو مجمع تشخیص مصلحت 

نظام معتقد اســت برای افزایش مشــارکت «شورای نگهبان 
وظیفه دارد که مطابق قانون عمل کرده و نظارت استصوابی 
را که به نوعی گزینش قبل از رأی مردم اســت، کنار بگذار د». 
تا شــاید این گونه نامزدهایی از سلایق مختلف بتوانند رقابت 
انتخاباتــی را جدی برگــزار کنند. به گفته ســیدمحمد صدر، 
عضو مجمع تشــخیص مصلحــت نظام، «اگر مــردم ببینند 
زمانی کــه رأی می دهند، این رأی در نحــوه حکومت داری و 
تصمیم گیری ها مؤثر واقع می شــود، حضور پیدا می کنند. اگر 
ببینند چنین چیزی وجود ندارد، حضور پیدا نمی کنند. مطالبی 
هم که گفته شــده برای آنکه انتخابات پرشور داشته باشیم، 
مهم اســت. اگر انتخابات درست، سالم و پرشور برگزار شود، 
نظام جمهوری اســلامی را بیمه می کند و باعث خواهد شد 
کارهای ضدانقلاب داخلی و خارجی تأثیرگذار نباشــد. ما باید 
سعی کنیم مطابق خواسته های مردم عمل کنیم». به گزارش 
ایلنا، ســیدمحمد صــدر، عضو مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام، در پاســخ به این ســؤال که آقای اژه ای اخیرا صحبت 
از امیدآفرینی و ترویج امیــد کردند و رهبری هم اعلام کردند 
که انتخابات پیش رو، ســالم، رقابتی و پرشور باشد. تعبیرهای 
مطرح شده به چه شکل می تواند در انتخابات اجرا شود، گفته 
است: «حضور فعال در انتخابات لازمه اش رضایت مردم بوده 
و برای راضی کردن مردم هم مشخص است که باید به نظرات 

و عقاید آنان احترام گذاشته شود و مورد توجه قرار بگیرد».
با این حــال محمدرضــا باهنــر، چهــره معتــدل جریان 
اصولگرایــی که کاملا از عواقب ادامه فضای فعلی انتخابات 
آگاه است و بارها خود منتقد عملکرد اصولگرایان بوده، یکباره 
حملات تندی را روانه اصلاح طلبان به بهانه شروط شش گانه 
اصلاح طلبان برای حضور در عرصه انتخابات و سخنان اخیر 
سعید حجاریان داشته و گفته است: «من جبهه اصلاحات را 
نصیحــت می کنم که به صنــدوق رأی بازگردند. حتی برخی 
از ســران این جبهه به این جمع بندی هم رسیدند که تنها راه 

حیات در عرصه سیاســی صندوق رأی اســت. با لشکرکشی 
در خیابان و اغتشــاش راه به جایی نمی برنــد. خارجی های 
گردن کلفت به جایی نرسیدند و اینها هم در این صورت رقیب 
خود را نظــام تعریف کرده و خارج از نظــام خواهند بود. در 
این صورت دیگر باید جواب گوی هسته سخت نظام باشند. اما 
اینکه فلان شخص را قبول نداشته باشند، اشکال ندارد. داخل 
نظام بــه رقابت و ارائه برنامه بپردازند  اما اینکه دنبال تحریم 
باشــند، خروج از نظام است. فرانسه هم که مهد دموکراسی 
است، در قانون اساسی فرانسه نوع نظام سیاسی لائیک بیان 
شــده که با هیچ اصل دموکراتیکی قابل تغییر نیســت. هیچ 
حکومتی با دشمنان خود رودربایستی ندارد. اصلاح طلبان اگر 
می خواهند داخل نظام باشند، باید در انتخابات شرکت کنند».

حاصل جمع منفی ردصلاحیت و مشارکت بالا
ســخنان باهنر با واکنش های مختلفی همراه شــده و به 
قول جلیل رحیمی جهان آباد، عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاســت خارجی مجلس شورای اســلامی در حساب توییتر 
خود، خلاصه پیشنهاد باهنر به اصلاح طلبان را این گونه بیان 
کرده اســت: «شما در انتخابات شــرکت کنید، بعد شما را رد 
صلاحیت کنیم؛ اما شــما مردم را تشــویق کنید تا مشــارکت 
بالا برود، چون مردم به حــرف ما پای صندوق نمی آیند بعد 
ما اصولگرایان با خودمان رقابت کنیم و پیروز شــویم و شما 
شکست مفتضحانه خود را بپذیرید و از ما تشکر کنید». احمد 
زیدآبادی هم در یاداشتی نوشته که «آقای باهنر با آنکه شرط 
و شــروط گذاشــتن برای ورود به صحنه انتخابات را بی معنا 
دانســته، اما «حاکمیت» را از این قاعده مســتثنا فرض کرده 
اســت. به زعم او گروه ها و فعالان سیاسی و شهروندان عادی 
حق اعلام شــرط و شــروط برای ورود به صحنــه انتخابات 
ندارنــد، ولــی در مقابل، حکومت از هر نــوع حق و حقوقی 
برای تعیین هر جنس شرط و شروطی به احزاب و شهروندان 

برخوردار است».

جواد امام هم در واکنش به مصاحبه اخیر باهنر، دبیر کل 
جامعه اســلامی مهندسین، علیه جبهه اصلاحات در توییتی 
نوشــت: «آقای باهنر به کجا چنین شتابان؟! شما باید به جای 
تهدید پاسخ گو باشید. در شرایطی که در آن حق انتخاب شدن 
و انتخاب کردن توســط هم فکران شــما ... و برخلاف اصول 
مسلم قانون اساســی از مردم سلب شده و اصلاح طلبی نیز 
جرم محسوب می شود، جامعه را چه کسی به سمت تحریم 

سوق می دهد؟».
به هرحــال جریان اصولگرایی کاملا آگاه اســت به تنهایی 
قادر به بالابردن مشارکت در انتخابات نیست؛ هرچند به گفته 
ابطحی حتــی بازکردن این گره هم به دســت اصلاح طلبان 
نیســت و این عضو مجمع روحانیون مبــارز، چندی پیش در 
رابطــه با صحبت هــای اخیر روحانی که راه نجات کشــور را 
برگزاری انتخاباتــی آزاد می داند، اظهار کــرده بود: «تنها راه 
نجــات انتخابات در کشــور ما تصمیمــات و اصلاحات کلی 
اســت، هرچند ملت ما از انتخابات و اصلاح طلب و اصولگرا 
گذر کرده است. اینکه نسخه بپیچیم و بگوییم انتخابات برگزار 
کنید، فقط در حد نصیحت است که بار ها افراد مختلف آن را 
مطرح کرده اند و البته هیچ گاه پاسخی هم به این نصیحت ها 

داده نشده ...».
بنابراین آن بخش از جریان اصولگرایی که تمایل به جذب 
مشــارکت دارد، نیاز به حضور اصلاح طلبان را درک کرده اما 
حتی این بخش معتــدل در این جریان نیز مانند جریان تندرو 
به خوبی آگاه است حضور رقیب در مرحله نهایی انتخابات به 
معنای شکست این جریان هم هست و معتقد است می تواند 
با توصیه اما به زبان تهدید خواستار نقشی منفعل و اسمی از 
این جریان در انتخابات شود تا شاید بخشی از قشر خاکستری 
وارد عرصه انتخابات شــوند که با توجه به تجربه اعتراضات 
سال گذشته و دو انتخابات قبلی این دیدگاه کمی خوش بینانه 

است.

«شرق» از پاسخ باهنر به حجاریان مبنی بر مشروط بودن حضور در انتخابات و واکنش ها نسبت به مسدود سازی شرطی اصولگرایان گزارش می دهد

ترغیب یا تهدید

معصومه معظمی: با ادامه دارشدن سکوت دولت های ایران و چین درباره جزئیات 
برنامه ۲۵ ســاله راهبری مشــترک ایران و چین، هفته گذشــته یکی از نمایندگان 
مجلس درباره ورود نکردن مجلس به این قرارداد واکنش نشان داد؛ چراکه معتقد 
اســت دولت، مجلس را محــرم نمی داند تا نماینــدگان را در جریان جزئیات این 
توافق نامه استراتژیک ۲۵ساله فی مابین دو کشور قرار دهد. محمدرضا صباغیان، 
نماینده مردم یزد، دراین باره در صحن علنی گفت که «مجلس و نماینده ای که از 
مذاکرات برجام و تفاهم نامه با چین بی خبر است، نماینده مجلس نیست. مجلس 
هیــچ کاره و بی کاره اســت...». او مقصر این رفتار دولت و بی اعتمادی نســبت به 
مجلس را قالیباف دانست که به نظر او «مجلس را به این روز انداخته است». البته 
دیگر نمایندگان نیز خــود را محق می دانند که در جریان جزئیات امر قرار بگیرند؛ 
اما ظاهرا دولت بنا به دلایلی صلاح نمی داند مجلســی ها از جزئیات این قرارداد 
راهبردی مطلع شوند. هرچند که به گفته برخی از نمایندگان طبق قانون اساسی 
هرگونه قرارداد باید از نظر مجلس بگذرد و به اعتقاد آنها دولت رئیسی و روحانی 
دراین بــاره از قانون عدول کرده و با رفتــار فراقانونی خود این حق را از نمایندگان 
ملت دریغ کرده اند! همین امر باعث شــد که شــهریار حیدری، عضو کمیســیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی، به «شرق» وعده پیگیری این موضوع را بدهد که 
کمیســیون متبوعش وزیر خارجه را برای ادای توضیح به کمیسیون احضار کند و 
درصورتی که توضیحات دســتگاه دیپلماسی قانع کننده نباشد، رئیس جمهوری را 

ملزم به پاسخ گویی دراین باره به مجلس و مردم کنند.
ماجرای قرارداد ۲۵ساله از آنجا آغاز شد که «شی جین پینگ»، رئیس جمهوری 
چین، در بهمن ماه سال ۹۴ به تهران سفر کرد. زمانی که دو کشور بیانیه مشترک و 
رسمی را امضا کردند، در یکی از بندهای آن از اراده راسخ دو طرف برای گسترش 
همکاری های جامع ۲۵ساله سخن به میان آمد. رئیس جمهوری چین پس از این 
توافق این طور گفت: «اقتصاد چین و ایران مکمل یکدیگر هستند و در این سفر درباره 
برنامه ریزی برای همکاری استراتژیک ۲۵ساله به توافق رسیده ایم و آماده گسترش 
و تعمیق همکاری ها در بخش های فرهنگی، آموزشــی، فناوری، نظامی و امنیتی 
در ســطح شرکای راهبردی هستیم و ایجاد سازوکاری برای افزایش همکاری های 
امنیتی در مواجهه با تروریســم را ضروری می دانیم». البته این همکاری راهبردی 
۲۵ساله در دیدار رئیس جمهوری چین با رهبر معظم انقلاب هم تکرار شد و ایشان 
«توافق رؤســای جمهوری ایران و چین برای یک روابط اســتراتژیک ۲۵ ساله» را 
«کاملا درست و حکمت آمیز» دانستند. البته در نگاهی دقیق تر، آغاز این همکاری 
۲۵ ساله را می توان به سفر «محمدجواد ظریف»، وزیر امور خارجه دولت قبل، در 
سال ۹۸ به چین دانست؛ سفری که در آن سند ابتدایی و پیش نویس این همکاری 
به مقامات چینی ارائه شــد. در ادامه هم برای تعیین جزئیات مد نظر ایران و چین 
درباره همکاری مشــترک، اول تیر سال ۹۹ هیئت دولت پیش نویس دیگری از این 
برنامه ۲۵ ساله را تصویب و ظریف را مأمور ادامه مذاکرات با چین کرد؛ تصمیمی 

که نه از سوی دولت وقت؛ بلکه از مراجع بالاتر اتخاذ شده بود.
 حواشی قرارداد ۲۵ ساله راهبردی ایران و چین از کجا شروع شد؟

اگرچه هیچ جزئیاتی از قرارداد راهبردی ۲۵ ســاله ایران و چین منتشــر نشده و هر 
آنچه گفته می شود، شایعاتی است که به منظور متشنج کردن فضا در دولت روحانی از 
ســوی برخی رقبا مطرح می شد؛ اما جالب اینجا است که با پایان عمر دولت روحانی، 
همه شــایعات و شائبه های مطرح شــده نیز فروکش کرده و به فراموشی سپرده شد؛ 
اما آغاز این شــایعات از آنجا بود که ۸ تیر همان ســال محمــود احمدی نژاد،  رئیس 
دولت های نهم و دهم، در ســخنرانی خود در جمع هوادارانش از قراردادی ســرّی و 
پنهان سخن گفت که دولت (روحانی) در حال انعقاد آن با یکی از کشورهاست. همین 
اظهارنظر کافی بود تا منتقدان داخلی و خارجی هم صدا شــوند که چه نشسته اید که 
دولت روحانی در حال کشورفروشــی است! پس از آن بود که شایعات واگذاری جزیره 
کیش به چینی ها، ممنوعیت ماهیگیری ماهیگیران ایرانی در خلیج فارس و... بر ســر 
زبان هــا افتاد. برخی هم این قرارداد را مثل قرارداد ترکمانچای دانســتند. همان زمان 
نمایندگان درباره این بی اطلاعی مجلس واکنش نشــان دادند و خواستار شفاف سازی 
در این باره و انتشــار جزئیات قرارداد راهبردی ۲۵ ساله شدند؛ اما دولت روحانی و حالا 
دولت رئیســی با طرح بهانه ای که در ادامه می آید، از طرح جزئیات این قرارداد طفره 

رفته و در این باره پنهان کاری کرده اند.
 دلایل مطرح شده از عدم شفاف سازی!

توضیح آن روزهای دولت درباره منتشرنکردن جزئیات قرارداد راهبردی ایران و 
چین این گونه بود: «این قرارداد پس از رفت و برگشت های اولیه میان پکن و تهران، 
در مرحله آخر دیدگاه های ایران را مستند کرده و به طرف مقابل ارائه داده است؛ 

پس هنوز تفاهمی دوجانبه نهایی یا قطعی نشــده اســت که سندی از آن منتشر 
شــود. همچنین چنین قراردادی به لحاظ اســتراتژیک هم برای ایران و هم چین 
بسیار مهم است و رقیب پکن و دشمن ایران یعنی آمریکا در کمین است تا به هر 
نحوی آن را ابتدا ملغا کنــد و در صورت ناتوانی این تفاهم را برای مردم داخل و 
خارج ایران یک قرارداد اســتبدادی معرفی کند. هدف هم تداوم انزوایی است که 

برای ساختن آنها میلیون ها دلار هزینه و سال ها تلاش کرده است».
تکذیب شایعات از سوی دولت

هم زمان با اوج گیری شــایعه ها درباره قرارداد، دولت ســعی کــرد دراین باره 
توضیحاتی بدهد و شــایعات آن روزها را تکذیب کند. مثلا ســیدعباس موسوی، 
ســخنگوی وزارت امور خارجه دولت روحانی، در توییتی نوشــت: «نه از واگذاری 
جزایر ایرانی خبری اســت و نه حضور نیروی نظامی و نه ســایر موهومات! شگرد 
کهنــه دروغ پردازی و انتشــار اطلاعات غلــط برای دریافت جزئیــات و اطلاعات 
صحیح که از سوی دشــمنان منافع دو ملت به جد پیگیری می شود، راه به جایی 
نخواهد برد». محمود واعظی، رئیس دفتر روحانی، هم در توییتی گفت که برنامه 
همکاری های راهبردی ایران و چین از موضع برابر و بر مبنای دیدگاه های مشترک 
و با هدف گذاری حمایت از چندجانبه گرایی اســت که دربردارنده منافع راهبردی 
دو کشور است. همان زمان، محمدجواد ظریف در جلسه علنی مجلس در پاسخ 
به اتهامــات درباره این قرارداد و واکنش نمایندگان بــه این مخفی کاری، این طور 
دفاع کــرد و گفت: «در این زمینه هیچ گونه موضوع مخفــی وجود ندارد و همه 
چیز کاملا شــفاف است که در زمان های مختلف اعلام شــده است؛ از زمانی که 
آقای شــی با رهبر انقلاب دیدار کرده اند و درباره این موضوع مسائلی مطرح شد، 
تاکنون همه امور به طور شــفاف برای جامعه بیان شده است». بنابراین آن روزها 
با این توضیحات منتقدان سکوت اختیار کردند؛ اما این روزها که دولت و مجلس 
همســو روی کار هستند، نه تنها منتقدی به یاد این قرارداد و تخریب دولت نیست 
که آن را قراردادی نادرســت و برخلاف منافع کشــور بداند؛ بلکه یکی مثل علی 
بابایی کارنامــی، نماینده ســاری در مجلس، تأکید می کند کــه مجلس دراین باره 
مطالبــه ای ندارد و هر وقت نظام صــلاح بداند، مجلس را هم در جریان جزئیات 

قرارداد ۲۵ساله قرار می دهد.
 مجلس مطالبه ای ندارد!

علی بابایی کارنامی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، در 
پاســخ به اینکه آیا مجلــس پیگیر این مطالبــه از دولت 
خواهد بود که در جریان جزئیات قرارداد ۲۵ســاله ایران و 
چین قرار بگیرد؟ به «شــرق» گفــت: «هر تصمیمی نظام 
بگیرد، مورد تأیید ما اســت».  نماینده ساری در مجلس در 
پاســخ به اینکه واقعا مجلس چنیــن مطالبه ای از دولت 
ندارد؟ بیان کرد: «نه. هر وقت نیاز باشــد اطلاعات لازم درباره جزئیات این قرارداد 
را در اختیار مجلس هم قرار خواهند داد. مجلس در این باره مطالبه ای ندارد». این 
عضو کمیســیون اجتماعــی تأکید کرد: « مجلــس و دولت همه در یک کشــتی 
نشســته ایم و باید به هم اعتماد کنیم. به موقع ما هــم در جریان قرار می گیریم». 
بابایی کارنامی بدون توجه به شــأن نمایندگی این طــور بیان کرد که «وقتی رئیس 
مجلس در جریان است، یعنی همه ما در جریان هستیم». بنابراین نیازی ندانست 
که آنهــا هم به عنوان نماینده مــردم در جریان امر قرار بگیرنــد. در حالی که هم 
احمدی بیغش و هم حیدری به عنوان اعضای کمیســیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی، در گفت وگو با «شرق» بر این امر تأکید کردند.

 وزیر خارجه را برای پاســخ گویی درباره قرارداد ۲۵ ساله به کمیسیون امنیت 
احضار می کنیم

شــهریار حیدری، عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلــس، دربــاره بی اطلاعی مجلــس از جزئیات 
قرارداد ۲۵ ســاله ایران و چین به «شرق» گفت: «طبق قانون 
باید هر نوع قرارداد با کشورهای خارجی با هماهنگی و نظر 
مجلس منعقد شــود. قرارداد ۲۵ ساله یک قرارداد راهبردی 
اســت و به طریق اولی مجلس باید در این بــاره نظر بدهد و 
مصلحت کشور و نظام در این زمینه مدنظر قرار گیرد». او ادامه داد:  «مرجع قانونی این 
قرارداد مجلس است و باید در جریان محتوا و نظارت و اجرای آن باشد. بنابراین کسانی 
که در این باره پنهان کاری می کنند و می خواهند دور از چشم مجلس این قرارداد را پیش 
ببرند، باید بدانند کارشان عبث و خلاف قانون و مقررات است». عضو کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی تأکید کرد: «مجلس طبق قانون موضوع را پیگیری و برخورد 
می کند. این حق طبیعی و قانونی مجلس اســت کــه در جریان ریز همه قراردادهای 
خارجــی قرار گیرد. چنانچــه دولت در این زمینه قصور و کوتاهی کرده باشــد باید در 
صحن مجلس پاســخ گو باشد». حیدری در پاســخ به این پرسش که از رئیس جمهور 
می خواهید در این باره شفاف سازی کند و حداقل مجلس را در جریان قرار دهد؟ گفت: 
«رئیس جمهور مسئول صیانت از قانون اساسی است و باید بیش از همه خود او نسبت 
به اجرای قانون اساســی و صیانت از قانون حســاس باشــد. اما اگر در روابط خارجی 

پنهان کاری شود و خلاف قانون اساسی رفتار کند، در این باره باید پاسخ گو باشد».
نماینده مردم قصر شــیرین و گیلانغرب در مجلــس ادامه داد: «تا زمانی که در این 
زمینه شفاف سازی نشــود، به شائبه ها و شایعه های زیادی مثل فروش جزیره کیش و 
حق انحصاری ماهیگیری در خلیج فارس برای چینی ها و از این دست شایعه ها دامن 
زده می شــود. بنابراین، دولت باید در این باره شفاف سازی کند». او در عین حال تصریح 
کرد: «قرارداد ایران و چین یک قرارداد راهبردی اســت و قانون اساسی اجازه نمی دهد 
حتی یک وجب از خاک این سرزمین به کشور دیگری واگذار شود. یقینا خط قرمز همه 
دســتگاه ها نیز همین است. اما با توجه به حساســیت های ایجاد شده باید کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی، وزیر خارجه را احضار کند و همه جزئیات و ریز قرارداد 

۲۵ ساله با چین را جویا و پیگیر شود و وزیر باید به همه مجلس پاسخ گو باشد».
این عضو کمیســیون امنیت ملی تأکید کرد: «در وهله اول دســتگاه دیپلماسی 
را برای ادای توضیح در این باره باید به کمیســیون امنیت احضار کنیم و در صورت 
کوتاهی باید رئیس جمهور را مجبور به پاسخ گویی کنیم». او در پایان وعده پیگیری 

این موضوع را داد.
 در شرایط بی اطلاعی از جزئیات، هر شایعه ای پررنگ می شود

علاوه بــر حیــدری، محمــود احمدی بیغش، عضــو دیگر 
کمیســیون امنیت ملی نیز در این باره به «شــرق» گفت:  «این 
مخفی کاری به سیاست های کلی دولت برمی گردد. با وجود 
شعارهایی که دولت می دهد و منافعی که در کنار این شعار 
از قوای دیگر مثل مجلس می برد که یک تعامل یک سویه از 
طرف مجلس به دولت اســت، دولت متأسفانه آن اعتماد را 

در جبران آن تعامل به مجلس ندارد».
او ادامه داد: «در حالی که تعامل مجلس و دولت باید دو ســویه باشد، اکنون فقط 
مجلــس با دولت تعامل دارد و نمونه آن را اخیرا مشــاهده کردیم. در شــرایطی که 
مجلس به خاطر رفتار غیرعقلانی معاون سیاسی وزیر کشور عصبانی بود، اما در عین 
حال واکنش مجلس به اصل دولت مثبت اســت و همان روز حدود ۲۰۰ رأی به وزیر 
معرفی شــده جهاد کشــاورزی داد». احمدی بیغش تأکید کرد: «در حالی که مجلس 
با دولت همراه اســت، اما دولت این تعامل را ندارد و نمی خواهد مجلس در ریشــه 
قضایا باشد و تنها به بیان کلیات موضوع اشاره می کند و می رود. بنابراین معتقدم این 

پنهان کاری از مردم در درازمدت ضربه مهلکی بر پیکر جامعه خواهد زد».
نماینده مردم شــازند و اراک در مجلس با اشــاره به همســویی دولت و مجلس 
اصولگرا اضافه کرد: «معلوم نیست همیشــه سه قوه یکدست باشند. در این صورت 
دیگر نمی توانیم امری را که امروزه باب کرده ایم، ادامه دهیم. بنابراین معتقدم قرارداد 
۲۵ ســاله با چین موضوع بزرگی است که نباید از چشــم مردم پوشیده شود و آنها را 
نامحرم بدانیــم». او تأکید کرد: «این نوع قراردادهای ۲۵ ســاله منافع ملی و ملت ما 
را دربر می گیرد، در نتیجه نباید از مردم مخفی شــود. بنابراین از آنجایی که از جزئیات 
قرارداد ۲۵ ســاله ایران و چین بی اطلاع هســتند، هر مسئله ای را به این قرارداد ارتباط 
می دهند و در شــرایط غیرشــفاف، هر شــائبه ای در جامعه مطرح می شود». با توجه 
به توضیحات اعضای کمیســیون امنیت ملی باید منتظر بود و دید دستگاه دیپلماسی 
دربــاره جزئیات قرارداد راهبردی ۲۵ ســاله با چین به مجلســی ها توضیح می دهد یا 
همچنان دولت بدون توجه به خواست نمایندگان، ترجیح می دهد جزئیاتی در این باره 
به بیرون درز نکند؟ بنابراین زمان مشخص می کند در این ماه های آخر مجلس یازدهم، 
اهالی بهارســتان می توانند دســتگاه دیپلماســی را راضی به بیان جزئیات کنند یا این 

مسئله به چالش جدید دولت و مجلس بدل خواهد شد؟

«شرق» از مطالبه مجلس برای اطلاع از جزئیات قرارداد ۲۵ ساله با چین گزارش می دهد
وعده رمزگشایی در کمیسیون امنیت ملی


